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واحد صفحه آرایی روزنامه خراسان 
سفارش می پذیرد

از میان خبرها

اقتصادی

فرماندار تایباد:

سامان دهی پایانه مرزی دوغارون 
به زودی آغاز می شود

کلثومیــان / فرمانــدار تایبــاد گفــت : پیــش بینــی 
می کنیم امســال مناقصه ها برای تعیین پیمانکاران 
طرح جامع سامان دهی پایانه مرزی دوغارون برگزار 
و در کوتاه ترین زمان ممکن نیز عملیات اجرایی آن، 
آغاز شود. به گزارش خراسان رضوی، مهدی دونده 
افزود: طرح جامع سامان دهی پایانه مرزی دوغارون 
در پهنه ای به مســاحت ۳۰ هکتار اجرا خواهد شــد 
و بازخوانــی این طــرح تکمیل و نقشــه های ابتدایی 

اجرای آن، آماده شده است.
وی تصریح کــرد : در قالب طرح ســامان دهی پایانه 
مرزی دوغارون، بسیاری از تاسیسات موجود تغییر 
کاربری می یابــد و از طرفی یک ســالن مســافری با 
بیش از دوهــزار مترمربع زیربنا و یک ســالن تجاری 

نیز ساخته می شود.
وی با اشــاره به تردد روزانــه بیش از ۳ هــزار و ۵۰۰ 
مسافر و بیش از ۵۰۰ دستگاه کامیون در مرز زمینی 
دوغارون، خاطرنشــان کرد: باید تصمیماتی گرفته 
شود تا در حین اجرای عملیات سامان دهی، مشکلی 

در تردد کامیون ها ایجاد نشود.
شــایان ذکر اســت، طرح جامع ســامان دهی پایانه 
مرزی دوغارون اســفند پارســال در شــورای سامان 
دهی مبــادی ورودی و خروجی مجاز زمینی کشــور 

به تصویب رسید.

 دفاع نماینده مردم مشهد و کلات
 از  تخصیص 18 درصدی اعتبارات عمرانی استان 

 تخصیص واقعی بهتر از دروغ
 به مردم است! 

حمیــدی/ حجت الاسلام والمســلمین پژمــان فــر، 
رئیس کمیســیون اصل نود و نماینده مردم مشــهد و 
کلات در مجلس شورای اسلامی در دفاع از عملکرد 
دولت در تخصیــص اعتبارات عمرانــی گفت: این که 
دولت 18 درصد بودجه عمرانی خراســان رضوی را 
تخصیص داده،   باید دید آیا استانی بیشتر از این میزان 
تخصیص گرفته و این که این تخصیص ها واقعی است 
درحالی که ســال های گذشــته تخصیص بــدون پول 
انجام می شد و دولت الان ماهانه 1۵ همت سررسید 
اوراق دولت گذشــته را می دهد.به گزارش خراسان 
رضوی نشســت خبــری حجت الاسلام والمســلمین 
پژمان فر، رئیس کمیســیون اصل نود و نماینده مردم 
مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی روز گذشته 
با محوریت پرونده های تشکیل شده در این کمیسیون 
برگزار شــد.نماینده مردم مشــهد و کلات در مجلس 
شــورای اســلامی درباره میزان تخصیــص اعتبارات 
عمرانی که بعد از گذشت 9 ماه هنوز 18 درصد است 
و این که نمایندگان اســتان چه پیگیــری و نظارتی بر 
پایین بودن درصد تخصیص اعتبارات عمرانی توسط 
دولت دارند، گفت: کسانی که باید دنبال تخصیص ها 
و بودجه بدونــد اســتانداری و دســتگاه های اجرایی 
هستند و ما حمایت می کنیم. هرچند انتقاداتی وجود 
دارد ولی بســیاری از پروژه ها با پیگیــری نمایندگان 
به سرانجام رســید،  این که تخصیص بودجه عمرانی 

استان 18 درصد است باید واقع بینانه به موضوع 
ورود کنیم، وضعیت بقیه استان ها چگونه است؟ 
شما یک استان معرفی کنید که بالاتر از 18 درصد 

تخصیص گرفته است.

دفاع از تخصیص 18 درصد	 
حجت الاسلام و المسلمین پژمان فر در پاسخ به این 
سوال که نمایندگان خراســان رضوی باید صرف 
این که بقیه استان ها 18 درصد است قانع شوند؟ 
گفت: اگر رئیس سازمان برنامه وبودجه هم در این 
نشست بود اعلام می کرد ما داریم اوراق مشارکتی 
را رفع تعهد می کنیم که ماهانه 1۵ همت خرج روی 
دست دولت گذاشته اســت و مربوط به سال های 
قبل است که سررسید آن امروز است. بودجه 99 
دولت 6۰ درصد بودجه عمرانی را اوراق مشارکت 
داده است که سررسیدش امروز است و دولت الان 
به جای این که بودجه عمرانی به ما بدهد باید این 
سررسیدها را تسویه کند. استان خراسان رضوی 
در تخصیص ها عقب نیســت و ایــن وضعیت برای 
همه استان هاســت. وی تأکید کرد: باید واقع بین 
باشیم، این 18 درصد تخصیص اعتبارات عمرانی 
خراسان رضوی واقعی است و در سال های گذشته 
تخصیص یافت اما پولی نبود و اوراق داده می شد. 
به نظر بنده تخصیص واقعی بهتر از آن است که به 

مردم دروغ بگوییم.

  خبر 

سیاسی - اقتصادی

در جلسه شورای اداری مطرح شد

ایجاد اشتغال پایدار دلیل نبود 
کارتن خواب در فریمان

حســن اصغرفریمانی/ نماینــده مــردم فریمان در 
مجلس شــورای اســلامی در  جلسه شــورای اداری 
شهرســتان فریمان بــا تبریــک هفته بســیج، گفت: 
شناخت دشــمن به آگاهی رســانی مداوم نیاز دارد، 
بنابراین افــرادی که خــود را بــه روز رســانی نکنند و 
بصیرت خــود را بالا نبرنــد ممکن اســت در نقطه ای 
دچار مشکل و انحراف شوند. سیداحسان قاضی زاده 
با اشــاره به این که افتخار می کنیم در فریمان کارتن 
خواب ، زندان ، کمپ ترک اعتیاد و ... نداریم، گفت: 
علــت  آن،  ایجاد اشــتغال خیلــی خوبی اســت که در 
شهرستان فریمان وجود دارد و امروز فریمان به قطب 
دوم صنعت اســتان تبدیل شــده اســت. وی در ادامه 
خطاب به معاون توســعه و مدیریت منابع استانداری 
خراســان رضــوی گفــت: روی کار آمــدن نیروهــای 
انقلابی در ادارات استان باید از اولویت های کاری شما 
باشد بنابراین نیروهای انقلابی ، بسیجی و حزب اللهی 
را فهرســت کنید و برای این کار وقــت بگذارید و این 
نیروها را به کار بگیرید چرا که مردم واقعا امروز یکی از 
مطالبات شان تحول عینی در سطوح مختلف اداری 
اســت.فرماندار فریمان نیز در این جلســه با گلایه از 
این که حدود ۵ درصد از مدیران در جلســه شــورای 
اداری حاضر نشــده اند، گفت: با این افراد در صورت 
غیرموجه بودن برخورد می شود. حمید اکبری گفت: 
در بازدیدهایی که از ادارات شهرستان انجام شده در 
مجموع عملکرد ادارات بســیار خوب بوده است ولی 
تعداد معدودی از ادارات عملکرد مناسبی نداشته اند 
که ضروری است هرچه سریع تر برای رفع مشکلات و 
کاستی های خود اقدام کنند. اکبری با اشاره به این 
که هفته بسیج فرصتی برای خدمت گزاری بیشتر به 
مردم است ، گفت: در طول این هفته از تمامی ظرفیت 

ها برای خدمت رسانی بیشتر به مردم استفاده کنید.
معاون توسعه مدیریت و منابع اســتانداری خراسان 
رضوی نیز در این جلســه گفت: از نسل جوان غفلت 
نکنید، شک نکنید که دشــمن در یک برنامه ریزی و 
طراحی حساب شــده وارد عمل شده است. مرتضی 
دهقان خطاب به مدیران ادارات فریمان گفت: در حل 
مشکلات فقط به نامه زدن اکتفا نکنید و تا رسیدن به 
نتیجه پیگیر باشید. غبارروبی گلزار شهدای گمنام، 
دیدار بــا خانواده شــهید غدیــری و بازدیــد از آخرین 
وضعیت طرح نهضت ملی مسکن از دیگر برنامه های 

معاون استاندار در فریمان بود.

7اقتصادی-سیاسی 
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افزایش 3 برابری قیمت مصالح ساختمانی»یونولیت« طی یک ماه گذشته  

آوار  » یونولیت « بر سر ساخت و ساز 
بهاره موفقی/ با توجــه به بحران 
بــودن صنعــت ســاختمان  خیــز 
پیشــینه  بــه   نگاهــی  و  ســازی 
وضعیت ســاختمان هــای ناایمن 
درتکــرار حوادثــی ماننــد حادثــه 
پلاسکو، آتش ســوزی برج سلمان 
یونولیــت قیمــت  ...افزایــش   و 
) یکــی از مصالــح ســاختمانی که 
علاوه بر سبک ســازی ساختمان، 
نقــش ایمنــی نیــز دارد و از حریق 
هــای گســترده در ســاختمان هــا 
جلوگیری می کند( زنگ هشداری 
را در صنعت ســاختمان ســازی به 

صدا درآورده است.
 بنــا بــه اظهــارات یکــی از اعضای 
هیئت مدیره انجمن انبوه ســازان 
اســتان قیمــت یونولیــت طی یک 
ماه و نیــم اخیر افزایش تقریبا ســه 
برابری داشــته که ایــن موضوع به 
کاهش کیفیت تولیــد آن و رعایت 
نکــردن برخــی از اســتانداردها 
و معیارهــای نظــارت در صنعــت 
ســاختمان ســازی منجــر خواهد 

شد.
مصالــح  فروشــندگان  از  یکــی 
ســاختمانی درباره افزایش قیمت 
یونولیت می گویــد: از دو ماه پیش 
قیمــت یونولیــت رو بــه افزایــش 
بوده و 6 برابر شــده اســت. قیمت 
یونولیت کیلویــی ۵۰ هزار تومان 
بوده، امــا الان ۳۰۰ هــزار تومان 
شــده اســت. قبلا قیمت یک ورق 
۵ سانتی یونولیت 8۰ هزار تومان 
بوده، امــا الان 2۵۰ هــزار تومان 

شده است.
 یکی دیگر از فروشــندگان مصالح 
ســاختمانی در این باره می گوید: 
ســه ماه پیــش هــر عــدد یونولیت 
بلوک ســقفی ۴۵ هزار تومان بود 
و قیمت آن هم اکنــون 2۵۰ هزار 
تومان شده است. 7۰ تا 8۰درصد 
کارخانــه هــا هــم نیمــه تعطیــل 
هســتند چون مــواد اولیه نیســت 
و حتــی مدتــی توزیــع نداشــتند. 
حــل ایــن مســئله مســتلزم ایــن 
اســت که پتروشــیمی توزیع مواد 

داشته باشد تا قیمت کاهش یابد. 
فروشنده ای دیگر درباره افزایش 
قیمــت هــای یونولیت مــی گوید: 
قیمــت یونولیــت ســقفی یــک ماه 
پیش حدود 6۰ تا 7۰ هزار تومان 
بوده و الان قیمت آن به ۳۵۰ هزار 
تومان رسیده است. علتش هم این 
بوده که پتروشــیمی موادش را در 

بازار عرضه نمی کند.

طی یک ماه و نیم اخیر؛ 	 
افزایش قیمت 3 برابری 

یونولیت
نعمــت ا... ظریــف، عضــو هیئــت 
مدیره انجمن انبوه ســازان استان 
درباره افزایش قیمت یونولیت می 
گوید: حــدود یک تا یک مــاه و نیم 
اســت که یونولیــت افزایش قیمت 
ســه برابــری داشــته اســت، چون 
گرانول آن گران شده و پتروشیمی 
ها توزیع نکرده اند. گفته اند ماده 
اولیه اش نیســت. حــدود دو هفته 
هم در بازار کم شــده بــود، بعد هم 
که وارد بازار شــد قیمتش افزایش 

و کیفیت آن کاهش یافت.
وی مــی افزاید: قیمت یــک کیلو و 
6۰۰ گرم یونولیت با مشــخصات 
یک متر طــول، 6۵ ســانت عرض 
مهــر  در  ســانت   2۵ ارتفــاع  و 

1۰۰ هــزار تومــان بــود، امــا هــم 
اکنون 2۵۰ تــا ۳۰۰ هزار تومان 
قیمــت دارد. ظریف دربــاره تاثیر 
افزایش قیمت یونولیــت بر قیمت 
مســکن مــی گوید: هــر متــر مربع 
سقف به یک و نیم عدد از یونولیت 
مذکور نیــاز دارد. قیمت یک و نیم 
عدد ورق ۵۰ روز پیش 1۵۰ هزار 
تومــان بــوده و الان حــدود ۵۰۰ 
هــزار تومان اســت.من بــه عنوان 
ســرمایه گذار این مقــدار افزایش 
را در محاســبات عــادی لحاظ می 
کنــم، اما در زمــان عرضه بــه بازار 
این افزایــش قیمت حتمــا مدنظر 
سازنده اســت و روی قیمت هایش 
می کشــد. البتــه ایــن موضوع هم 
اکنون خودش را نشان نمی دهد.

 کاهش استانداردها	 
 و شاخص ها

عضــو هیئت مدیــره انجمــن انبوه 
ســازان اســتان درباره پیامدهای 
مــی  یونولیــت  قیمــت  افزایــش 
گوید: ما می خواســتیم ســقف ها 
را از بلوکه یونولیت به بلوکه سفال 
تغییــر بدهیم، امــا در محاســبات 
مان متوجه شدیم روی سازه تاثیر 
می گذارد. وقتی جنس کم شود، 
کیفیت و استانداردها هم کاهش 

مــی یابــد و زیرزمینــی تولیــد می 
شــود. مجــوز یونولیتی کندســوز 
یــا یونولیــت تراکــم 1۰ بــه تراکم 
7 تبدیــل می شــود. ایــن موضوع 
سرانجام مســائلی ایجاد می کند. 
کارگری که روی سقف راه می رود 
تــا آن را آمــاده کند، ممکن اســت 

دچار سانحه شود یا  بتن دربرود.
وی در پاســخ بــه ایــن ســوال کــه 
بــه علــت گرانــی مهندســان ناظر 
معیارهای نظارتی را کاهش داده 
اند یــا خیــر، مــی گویــد: مقداری 
سخت گیری های شــان کمتر می 
شود. آن ها هم نباید از این مسئله 
بگذرند، اما وقتی می بینند جنس 
در بــازار نیســت، مجبور هســتند. 
البتــه شــخصا چنیــن چیــزی را 
مشــاهده نکــردم، امــا در کار می 
بینم. بنده هم ســوگند مهندســی 
خــورده ام، هــم در انبــوه ســازان 
مســئول هســتم و تعصــب کار نیز 
دارم، امــا ناچــار هســتم. بالاخره 
مقــداری از شــاخص هــا کاهــش 

می یابد.
از  یکــی  اهمیــت  دربــاره   وی 
کاربردهــای یونولیــت مــی گوید: 
برای ایمنی و بهداشــت ســاکنان 
و ذی نفعــان اگــر حادثــه ای مثل 
اتصالــی بــرق رخ دهــد و دود آن 

متصاعد شود، خفه کننده است.

کاهش قیمت یونولیت تا 	 
اواسط آذر

بخشــعلی بیاتــی قلــه زو، معــاون 
ازمصــرف  حمایــت  و  بازرســی 
کنندگان ســازمان صمت اســتان 
خراســان رضــوی دربــاره دلایــل 
گرانــی یونولیــت مــی گوید: مواد 
اولیه یونولیت باید از خارج کشــور 
وارد شــود، امــا بــه دلیــل تحریــم 
ها تامیــن مــواد اولیــه یونولیت با 
مشــکل مواجه شده اســت. از این 
رو واحدهای تولیدی ما به ســمت 
تعمیــرات )اورهــال( رفتــه انــد و 
ظرفیت تولیدی شان کاهش یافته 
است. از تهران که پیگیری کردیم 
به احتمال 99 درصد از نیمه دوم 

آذر از این بحران رد می شویم.
وی ادامــه داد :  ثبت ســفارش برای 
امیــدوار  و  شــده  انجــام  واردات 
هســتیم تا اواســط آذر ایــن موضوع 
به حالــت عــادی برگــردد. موضوع 
دوم ایــن کــه واحدهای تولیــدی ما 
موظف هستند بر اساس پروانه بهره 
بــرداری از صمت، مــواد اولیــه را از 
بورس خریداری کننــد. اما برخی از 
این ها متاســفانه به جای بورس، به 
دلیل پایین بودن قیمت از بازار آزاد 
خرید می کنند. از طرفی، بر اساس 
ثبت آمار تولید، خرید و فروش و ثبت 
در ســامانه بهینه به آن ها مواد اولیه 

می دهند.
 بنابرایــن برخــی کــه در گذشــته 
نتوانســته انــد از بــورس خریــداری 
کننــد، بــه دلیــل افزایــش قیمــت 
نتوانســتند به تولید ادامه دهند. در 
نتیجه تولید کاهش یافته و به افزایش 

قیمت منجر شده است.
 وی افــزود: ایــن کمبودهــا در بازار 
خود را نشان می دهد و در هفته اخیر 
یک کارگاه زیرزمینی که به طور غیر 
اســتاندارد یونولیت تولید می کرد، 
در مشهد کشف شــد. ما شش تولید 
کننده یونولیت در اســتان )مشهد، 

چناران و فریمان( داریم.


